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 انجام 66 عمل پیوند قلب 
در 6 ماه نخست امسال

رئیس مرکز مدیریت پیوند و امور بیماری های وزارت بهداشت با اعلام  انجام 66 عمل پیوند قلب طی شش ماه نخست امسال گفت: در سال 95، در پنج مرکز فعال تهران و چهار مرکز در 
سایر شهرهای کشور، تعداد 119 عمل پیوند قلب انجام شده است. همچنین در سال 96 این تعداد به 144 پیوند در شش مرکز فعال تهران و چهار مرکز در سایر شهرها رسیده است.  به 
گزارش فارس، مهدی شادنوش تصریح کرد: تعداد قلب های مناسب پیوند شده طی شش ماه نخست سال 97 در حدود 90.5 درصد بوده و تنها 9.5 درصد این قلب ها اتلاف شده است. 

...اخبار
رئیس مرکز ملی خشکسالی: 

 ۱۱ سال بارش بالای نرمال، خشکسالی های 
فعلی راجبران می کند

رئیس مرکز ملی خشکسالی گفت: منابع آب های زیرزمینی 
و آب های ذخیره شده پشت سدها به شدت افت کرده است 
و حداقل باید 11 سال بارش بالای نرمال داشته باشیم تا 
این وضعیت جبران شود.صادق ضیائیان به ایسنا گفت: 
خوشبختانه پاییز امسال روی خوشی به ایران نشان داده و از 
ابتدای این فصل شاهد بارندگی های نرمال و حتی بیشتر از 
حد نرمال در غالب مناطق کشور هستیم.    از اول مهر تا روز 
سه شنبه )22 آبان( میانگین بارش بلندمدت کشور 21.6 
میلی متر و برای مدت مشابه در سال گذشته، 11.2 میلی متر 
ثبت شده است بنابراین در ایران نسبت به بلندمدت حدود 14 
میلی متر و نسبت به سال قبل حدود 24 میلی متر افزایش 
داشته ایم.رئیس مرکز ملی خشکسالی ضمن اشاره به این 
که در اغلب استان ها از ابتدای مهر تاکنون نسبت به متوسط 
بلندمدت افزایش بارش ثبت شده است، استان های پربارش 
و کم بارش را برشمرد و گفت: در استان های ایلام، بوشهر، 
خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد نسبت به بلندمدت این 
استان ها افزایش بارش قابل توجه ثبت شده است. از سوی 
دیگر در استان های اردبیل، آذربایجان شرقی، سیستان و 
بلوچستان، زنجان و قزوین نسبت به میانگین بلندمدت این 
استان ها بارش کمتری دریافت شده است.ضیائیان در ادامه 
در پاسخ به پرسشی درباره تاثیر بارش های اخیر در جبران 
کمبود منابع آبی تصریح کرد: برای پاسخ به این سوال باید 
بدانیم پاییز به طور نرمال چه سهمی از بارش های کل سال 
زراعی را دارد.  بارش های پاییز سهم 25 درصدی از کل 
بارش های یک سال آبی دارد، بدین ترتیب که 3 درصد از کل 
بارش های کشور در طول سال برای مهر، 8 درصد برای آبان 

و 14 درصد برای آذرماه است.

باران های پاییز 6 درصد بیش از حد نرمال	 
وی با بیان این که مهر و آبان 11 درصد از بارش های کل 
کشور را شامل می شوند، گفت: بررسی آوردهــای بارشی 
نشان می دهد که تاکنون این 11 درصد سهم مهر و آبان 
تامین شده و حتی حدود 6 درصد جلوتر از بارش نرمال طی 
این دو ماه هستیم و پیش بینی می شود که تا پایان پاییز امسال 
در غالب مناطق کشور بارش ها در حد نرمال یا بیشتر از حد 
نرمال باشد و به احتمال قوی، پاییز امسال 25 درصد سهم 
بارشی خود را دریافت می کند.رئیس مرکز ملی خشکسالی 
و مدیریت بحران سازمان هواشناسی در پایان با تاکید بر این 
که خشکسالی و کمبود شدید آب در ایران به این آسانی جبران 
نمی شود، تصریح کرد: با این که 13 میلی متر بارش بیشتر از 
ابتدای مهر تاکنون خوشحال کننده است  اما برای جبران 
خشکسالی های متمادی به هیچ وجه کافی نیست چون 
در 11 سال آبی گذشته حتی یک بار هم ترسالی نداشتیم 
و بارش ها زیر نرمال یا در نهایت در حد نرمال بوده است، در 
نتیجه این شرایط هم منابع آب هــای زیرزمینی و آب های 
ذخیره شده پشت سدها به شدت افت کرده است و حداقل 
باید 11 سال بارش بالای نرمال داشته باشیم تا این وضعیت 

جبران شود.

از سوی شورای عالی فضای مجازی ؛ 

مقررات اینترنت اشیا به دستگاه های 
حاکمیتی ابلاغ شد

دبیر شورای عالی فضای مجازی قوانین و مقررات حاکم 
بر اجرایی شدن اینترنت اشیا در کشور را به دستگاه های 
حاکمیتی ابلاغ کرد.به گزارش مهر، مصوبه شورای عالی 
فضای مجازی در خصوص الزامات حاکم بر اینترنت اشیا  
در شبکه ملی اطلاعات از سوی دبیر شورای عالی فضای 
مجازی به دستگاه ها و نهادهای کشوری ابلاغ شد.جزئیات 
این مصوبه در پایگاه ملی اطلاع رسانی قوانین و مقررات 
کشور وابسته به معاونت حقوقی ریاست جمهوری منتشر 

شده  است.

چمران:  حناچی  سوابق خوبی دارد به شرط 
آن که سیاسی عمل نکند

رئیس سابق شورای شهر تهران درباره پیروز حناچی شهردار 
جدید تهران گفت: وی سوابق خوبی را در حوزه شهرسازی 
دارد و می تواند اقدامات خوبی را در شهر انجام دهد به شرط 
این که سیاسی عمل نکند. مهدی چمران در گفت وگو با 
تسنیم ادامه داد: انتخاب حناچی توسط اعضای شورای شهر 
تهران به عنوان شهردار جدید تهران و حذف آخوندی دیگر 
گزینه تصدی شهرداری را به فال نیک می گیریم و امیدواریم 
با حضور حناچی اتفاقات خوبی در شهر رقم بخورد. رئیس 
سابق شورای شهر تهران ادامه داد: حناچی سوابق خوبی را 
در بخش های مختلف اعم از کمیسیون ماده 100 ، شورای 
عالی شهرسازی و معاونت های شهرداری تهران داشته است 
و این سوابق می تواند به موفقیت وی در شهرداری تهران کمک 
کند به شرط این که نگاه سیاسی نداشته باشد. چمران تصریح 
کرد: شهرداری تهران در دوره آقای افشانی نسبت به دوره 
نجفی بسیار فعال تر بود و کارهایی انجام شد که امیدواریم 

این کارها در دوره جدید و با حضور حناچی ادامه پیدا کند.

...علمی فناوری
رئیس دفتر توسعه فناوری سلامت اعلام کرد : 

صدورمجوزمحصولات دانش بنیان حوزه 
سلامت تسهیل می شود

حاجیان - رئیس دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت 
از تسهیل مسیر دریافت مجوز محصولات دانش بنیان حوزه 
سلامت با همکاری معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
و وزارت بهداشت خبر داد . دکتر حسین وطن پور  در گفت 
وگو با خراسان  گفت : تعدادی از محصولات شرکت های 
دانش بنیان برای دریافت مجوز، مدت هاست پشت درهای 
کارشناسی سازمان غذا و دارو و اداره کل تجهیزات پزشکی 
در صف می مانند  از این رو با هماهنگی های انجام شده 
مقرر شده است تا کارگروهی بین معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری و وزارت بهداشت به منظور حل این مشکل 
ایجاد  شود. براین اساس  در نشست مشترکی که با حضور 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور، وزیر بهداشت، رئیس 
سازمان غذا و دارو و مدیران معاونت تحقیقات و فناوری 
وزارت بهداشت برگزار شد درباره موضوعاتی مانند توسعه 
شرکت های دانش بنیان، تسهیل مسیر دریافت مجوز برای 
محصولات ساخته شده توسط شرکت های دانش بنیان و 
ایجاد بازار برای این محصولات بحث و بررسی شد.وی با اشاره 
به  وجود 1200 شرکت دانش بنیان در حوزه سلامت گفت: 
450 شرکت دانش بنیان حوزه سلامت، محصولات خود را به 
بازار عرضه می کنند و حدود چهار هزار محصول دانش بنیان 
در بازار وجود دارد. به طوری که بسیاری از محصولات دانش 
بنیان مانند داروهای بایوتکنولوژی یا تجهیزات پزشکی مانند 
مانیتورهای قلبی، کل نیاز کشور را پاسخ می دهند و کشور 
نیازی به واردات این محصولات ندارد  به طوری  که حدود 
160 تا 170 قلم کالاهای سلامت محور در کشور وجود 
دارد که واردات آن به صرفه نیست و توسط شرکت های دانش 
بنیان تولید می شود.بنابراین باید شرایط ورود دیگر کالاها 
وتجهیزات دانش بنیان  تولید داخل نیز به بازار های کشور 
تسهیل شود ویک راه اساسی آن تسهیل روند صدور مجوز 
هاست .وی  در خصوص اجرای طرح بازار سازی برای شرکت 
های دانش بنیان حوزه سلامت نیز گفت : تا پایان سال گذشته 
حدود 1800 میلیارد تومان از شرکت های دانش بنیان حوزه 
سلامت، خرید کرده ایم . علاوه براین هماهنگی هایی نیز  با 
هیئت امنای صرفه جویی ارزی در معالجه بیماران انجام شده 
تا بازار مناسبی برای محصولات دانش بنیان ایجاد شود و اگر 
شرکت های دانش بنیان بتوانند 20 درصد از ظرفیت بازار 
محصولات را تولید کنند و تعهد به تامین کل نیازهای کشور 
داشته باشند، وزارت بهداشت واردات را کنترل خواهد کرد تا 
بازار مناسبی برای شرکت های دانش بنیان ایرانی ایجاد شود.

 دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی :

بخش هایی از نقشه جامع علمی کشور 
اجرایی  نشده است 

رئیس ستاد راهبری اجرای نقشه جامع علمی کشور گفت: 
بخش هایی از نقشه جامع علمی کشور اجرا نشده است ولی 
این نباید موجب ناامیدی شود.به گزارش مهر، مخبر دزفولی 
ــرای نقشه جامع علمی  در جلسه 111 ستاد راهبری اج
کشور، با اشاره به اهمیت اجرایی شدن نقشه جامع علمی 
کشور گفت : البته  بخش هایی از نقشه جامع علمی کشور 
اجرانشده است ولی این نباید موجب ناامیدی شود. بلکه باید 
درکنار روزآمدسازی نقشه جامع علمی کشور ، هماهنگی های 
لازم را نیز برای اجرایی شدن آن توسط دانشگاه ها و دستگاه 
های اجرایی انجام  دهیم .مخبر دزفولی افزود : در این جلسه 
همچنین گزارش مرکز آمار ایران از وضعیت اشتغال دانش 
آموختگان دانشگاه ها نیز بررسی شد که  اعضا  ضمن تاکید 
بر  لزوم توقف رشد مدرک گرایی ، بر ضرورت  ارزش گذاری به 

متخصصان فنی و تکنسین ها تأکید کردند.

سینماهای متروکه و فرهنگسراهای غیر فعال به 
مرکز  نوآوری تبدیل می شوند

رئیس مرکز توسعه فناوری های راهبردی معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری  از تبدیل سینماهای متروکه  و 
فرهنگسراهای غیرفعال  به کارخانه و مراکز نوآوری  خبر داد 
. به گزارش ایسنا، اسماعیل قادری فر اظهار کرد: بر اساس 
توافق به عمل آمده با شهرداری تهران فرهنگسراهایی که 
فعال نیستند و سینماهای متروکه تبدیل به کارخانه نوآوری 
می شوند.وی با بیان این که پهنه های متروکه به کارخانه های 
ــوآوری و محل های کسب و کارهای دانش بنیان تبدیل  ن
خواهد شد، اظهار کرد: اساس این همکاری بر تغییر کاربری 
پهنه های متروکه صنعتی موجود در شهر تهران است که 
به دلیل اجرای قانون انتقال صنایع آلاینده به شعاع 120 
کیلومتری از شهر تهران ایجاد شده اند. همچنین برخی 
ازسینماها و فرهنگسراها که فعالیت و کارایی زیادی ندارند 
یا برخی از خانه های تاریخی که طبق قانون در اختیار 
ــد، بر اســاس توافق صــورت گرفته در  شهرداری قــرار دارن
اختیار شرکت های دانش بنیان قرار خواهند گرفت.وی 
افزود : چندین سالن سینمایی متروکه در منطقه لاله زار 
)منطقه 6( تهران و اراضی متروکه وابسته به سازمان نوسازی 
و زیباسازی شهرداری تهران وجود دارد که با تعاملی که میان 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و شهرداری تهران 
صورت گرفت، قرار است از این ظرفیت ها برای توسعه کسب 
و کارهای شرکت های دانش بنیان استفاده شود.وی از تهیه 
فهرستی حاوی 70 تا 80 مورد از این نوع پهنه ها از سوی 
شهرداری خبر داد و گفت: این پهنه ها بعد از تعیین مصادیق 

در اختیار شرکت ها قرار خواهد گرفت.

واتس اپ دوستان کاربر را رده بندی می کند

واتس اپ فهرست دوستان کاربر را براساس میزان تعامل با آن 
ها رده بندی می کند. دوستانی که بیشترین ارتباط با کاربر 
را دارند در بالای فهرست قرار می گیرند.به گزارش ایسنا، 
رده بندی جدید به طور خودکار فهرست تماس های کاربر 
را تنظیم می کند و وضعیت ) Status ( »دوستان محبوب« 
کاربر را بالای این فهرست قرار می دهد.آپدیت های وضعیت 
دوستان کاربر که در رده های بالا قرار دارند، همیشه در بالای 
فهرست می ماند. بنابراین فرد می تواند به راحتی آپدیت ها را 
چک کند.این رده بندی فقط در موبایل کاربر انجام می شود، 
به عبارت دیگر اگر کاربر اپلیکیشن را حذف کند یا موبایل خود 
را تغییر دهد، واتس اپ دوباره به تنظیمات زمانی برمی گردد 

و همزمان سیستم رده بندی کاربر را دوباره اجرا می کند.

زهرا حاجیان -  به جرئت می توان گفت که نام  "زعفران" 
در بازار تجارت جهانی با ایران گره خورده است . بر اساس 
آن چه که آمار ها می گویند ؛ ایران با متوسط تولید 90 تا 
93 درصد از مجموع تولید جهانی زعفران،یعنی چیزی  
بین 200 تا 350 تن در سال، مقام اول  تولید زعفران دنیا 
را در اختیار دارد .  اما با وجود چنین مزیت چشمگیری؛ 
خام فروشی این گیاه ارزشمند ،  باعث شده است تاسود 
حاصل از تجارت  زعفران که  به طلای سرخ مشهور است 
به جیب رقبای تازه کار این میدان ، سرازیر شود .  به طوری 
که طبق اظهارات  دبیر ستاد توسعه فناوری گیاهان  
دارویــی معاونت  علمی ریاست جمهوری  هم اکنون از 
مجموع گردش مالی هشت میلیارد دلاری زعفران در بازار 
های  جهانی  ، سهم ایران  در این بازار  تنها  380 میلیون 
دلار است. تامل در این آمار و ارقام ، یک علامت سوال 
بزرگ درباره چرایی این مسئله  در ذهن ایجاد می کند که 
پاسخ آن  به زعم کارشناسان؛  نبود متولی  در این حوزه و 
غفلت  مسئولان امر از ایجاد ارزش افزوده در این بخش و 
استفاده نکردن از فناوری های جدید برای پایان دادن به 

خام فروشی این  گیاه  گران بهاست .
دکتر محمد حسن عصاره، دبیر ستاد توسعه گیاهان 
ــا خــراســان  دارویــــی مــعــاونــت علمی در گــفــت وگـــو ب
می گوید : هم اکنون عمده صادرات گیاه زعفران توسط 
ایران به شکل خام وفله ای به بیش از 40 کشور دنیا صادر 
می شود و همین موضوع باعث شده است تاگردش مالی  
زعفران با تولید این محصول در کشور همخوانی نداشته 
باشد . علت آن هم خام فروشی است به طوری که در بین 
کشور هایی که وارد کننده زعفران ایران هستند، کشور 
هایی مانند اسپانیا  ، چین، آلمان و بسیاری از کشور 
های دیگر سال هاست زعفران ایران را به صورت فله ای 
خریداری اما مجدد با بسته بندی های شکیل و مناسب به 
نام خودشان به بازار عرضه می کنند.   از همین رو طلای 
سرخ ایران ، امروز  باعث رونق  اقتصادی بسیاری از کشور 
هایی  شده است که می دانند چگونه از جنبه های خوراکی 
، دارویــی،  آرایشی و سایر ظرفیت های بالقوه این گیاه 

استفاده کنند .

اقتصاد زعفران را جدی نگرفته ایم	 
 به گفته رئیس اتحادیه صادرکنندگان گیاهان دارویی 
و فــراورده هــای غــذایــی و عضو شـــورای  ملی زعفران 
ایران، هم اکنون بیشترین میزان صادرات زعفران ایران 
به ترتیب اولویت به کشورهایی از جمله ؛ امارات متحده 
عربی ، اسپانیا، چین،عربستان سعودی ، هند، سوئد 
، آلمان ،  هنگ کنگ ،ایتالیا، تایوان، قطر و بسیاری از 
کشور های دیگر و در مجموع به بیش از 40 کشور دنیا 
صــادر می شود اما متاسفانه هنوز اقتصاد زعفران را 
جدی نگرفته ایم .به طوری که حمایت نکردن دولت و 
نبود برنامه مدون برای کشت وصادرات زعفران باعث 
شده است تا  طی سال های اخیر کشور های متعددی ،  
زعفران ایرانی را  با نام خود در بازار های جهانی عرضه 
کنند و این مسئله تهدید بزرگی برای صنعت زعفران 

کشور محسوب می شود .
جلیل مغازه ای  خاطر نشان می کند: در سال های اخیر 
اسپانیا که یکی از بزرگ ترین وارد کنندگان  زعفران 
ایران است ،  به رقیب جدی زعفران ایران تبدیل شده 
است . این کشور در برهه ای  از زمان ، به کشت زعفران 
در حجمی اندک  اقدام کرد اما  در این زمینه موفق نبود 
ولی هم اینک زعفران ایران را به نام اسپانیا به اقصی نقاط 
دنیا صادر می کند وتبلیغات گسترده ای هم روی آن انجام 
می دهد.مشابه این رویه از سوی کشور هایی مانند یونان 

و افغانستان نیز در حال انجام است .درحالی که دولت 
نباید دست روی دست بگذارد تا سهم ایران در بازار جهانی 
به رقبا واگــذار شود . وی حذف مشوق های صادراتی ، 
صادرات فله ای زعفران و بی توجهی به فراوری زعفران 
را از مهم ترین عواملی می داند که صادرات این محصول 

ارزشمند را تهدید می کند  .
مغازه ای با بیان این که فراوری زعفران هم اکنون در برخی 
واحد های تحقیقاتی وشرکت های دانش بنیان در حال 
انجام است ، این میزان فعالیت را در مقایسه با  اقداماتی 
که  کشور های دیگر نظیر آمریکا و آلمان برای فراوری  
زعفران و تولید محصولات جانبی از آن  در دست انجام 

دارند بسیار ناچیز می داند .

ــه از 	  فــرصــت هــایــی ک
دست می رود

بر مبنای تحقیقات علمی 
ــه اســتــفــاده  ــ ــه در ادام ک
فراگیر از زعفران در طب 
انجام  گیاهی  و  سنتی 
ــواص متعدد  ــ ــده، خ ــ ش
ــران و اثــربــخــشــی  ــفـ زعـ
توجه  آن  مؤثر  ترکیبات 
و  محققان  از  بــســیــاری 
دســت انــدرکــاران  حوزه 

های مختلف  اعم از صنایع غذایی، علم پزشکی ، صنایع 
شیمیایی و... را به خود جلب کرده است.به طوری که 
درکنار مصرف گسترده این  گیاه  در صنایع غذایی به 
عنوان چاشنی وطعم دهنده ، خواص دیگر زعفران  به 
عنوان  مــاده ای شــادی بخش و مناسب بــرای  درمــان 
دردهای عصبی،  ضد نفخ بودن آن ، به علاوه خاصیت 
ضد سرطانی زعفران و خواصی که در  تقویت حافظه، 
ــان آلزایمر و پارکینسون و طیف  افزایش تمرکز، درم
وسیعی از بیماری ها  دارد امــروزه سبب شده است تا 
ده ها محصول جانبی برپایه زعفران در انستیتو های 
 تحقیقاتی دنیا وتا حــدودی هم در ایــران  تولید شود.
 به علاوه  به سبب ویژگی های منحصر به فرد زعفران در 
رنگ دهی    امروزه رنگ های طبیعی با منشأ گیاهانی 
مانند زعفران  به سبب ایمنی مصرف کننده و فقدان 

تاثیرات منفی بر سلامت بدن طرفداران زیادی در سراسر 
جهان دارد. بنابراین سال هاست که  از این گیاه  در 
صنعت رنگرزی؛ صنایع بهداشتی و همچنین تولید مواد 
معطر و خوشبوکننده  استفاده می شود . اما واقعیت این 
است که   در ایران   با وجود  دستاوردهای قابل توجه  
شرکت های دانش  بنیان و مراکز تحقیقاتی  برای  عصاره 
گیری از زعفران و تولید محصولات جانبی از جمله قرص 
دارو و... از این گیاه ارزشمند ، متاسفانه نبود حمایت 
های دولتی  و بی توجهی به این ظرفیت ها ، مانع از توسعه 
و گسترش این  فعالیت ها وورود جدی این محصولات به 
بازار های دنیا شده است  و این وضعیت  ،  فرصت های 

تجاری بزرگی  را یکی پس از دیگری از ایران می گیرد .

ــولات 	   ــصـ ــحـ تـــولـــیـــد مـ
ــران  ــفـ ــا "زعـ ــی بـ ــت ــداش ــه ب

ایرانی"در آمریکا
ــور هــای  ــش ــت ک ــاس ــال ه سـ
آمریکا  نظیر  ای  پیشرفته 
ــا اســتــفــاده  ــان و... ب ــم و آل
ــی صنایع  ــران ــران ای ــف از زع
مختلف آرایشی، بهداشتی 
وشیمیایی خود را رونق داده 
انــد،  آن ها با عصاره گیری 
از زعفران وتولید قرص و آمپول، ارزش افزوده بالایی از 
زعفران  ایجاد می کنند که سود آن  چندین برابر فروش  
زعفران  فراوری نشده است ، این را عضو شورای  ملی 

زعفران ایران اعلام می کند .
 مغازه ای همچنین می افزاید : در آمریکا آزمایشگاهی 
ــدازی شده است که زعفران ایرانی را  در طیف  راه ان
وسیعی  از محصولات آرایشی، بهداشتی از جمله در 
شامپو و برای استفاده از رنگ وعطر آن  به کار می گیرد ، 
یعنی از درصد بسیار پایینی از زعفران خام وفراوری نشده 

، درآمد زایی بالایی را کسب می کند .
این اتفاق در مراکز تحقیقاتی کشور آلمان نیز به شکل 
جدی تری در حال انجام است و جالب است که  همین 
محصولات فــراوری شده که پایه آن را  زعفران ایرانی 
تشکیل می دهد دوبــاره به خودمان  فروخته می شود 
. البته در ایــران هم فعالیت های خوبی از سوی بخش 

خصوصی روی فراوری زعفران  انجام شده ومحصولات 
مناسب وقابل رقابتی هم  تولید شده است اما بخش 
ــا ایــن  ــی اســـت ت ــت علمی نــیــازمــنــد حــمــایــت هـــای دول
دستاوردها راه خود راعلاوه بر بازار های داخلی به بازار 
های جهانی پیداکند و این مستلزم آن است که دولت 
تمرکز خود را روی  صدور محصولات جانبی و فراوری 
شده زعفران قرار دهد نه صرفا صادرات فله ای زعفران .

اگر بخواهیم سود کنیم...	 
پیمان یوسفی آذر،  کارشناس حوزه گیاهان دارویی و 
مجری سابق طرح ملی توسعه گیاهان دارویــی وزارت 
ــاورزی  نیز در گفت و گــو بــا خــراســان می  ــش جــهــاد ک
گوید :ما اگر می خواهیم ارزش افــزوده  زعفران را در 
ــادرات  بالاببریم راهــی نداریم جز این که  به سمت  ص
تولید  محصولات فراوری شده و جانبی زعفران برویم 
 R&D براین اساس  اولین قدم باید  توسعه واحد های .
در حوزه فراوری زعفران باشد .یوسفی آذر می گوید:  
با وجود این که زعفران  در صنایع  مختلف غذایی، علم 
پزشکی و صنایع شیمیایی  کاربرد دارد اما بیشترین 
تمرکز صادراتی ما روی مصرف خوراکی این گیاه است 
از این رو بیشتر به صادرات خود زعفران به صورت فله ای  

متمرکز شده ایم.
 یوسفی آذر نبود نهاد متولی در حوزه زعفران و نبود یک 
برنامه مدون برای توسعه صنعت زعفران را از دلایلی بر 
می شمرد که باعث شده است تا سهم ایران در گردش 
مالی زعفران دنیا ، سهم درخوری نباشد .  او می گوید 
: چگونه است که در کشوری با 300 میلیون صادرات 
ــم امــا با 380 میلیون  دلار  فــرش ســازمــان فــرش داری
صــادرات زعفران یک موسسه یا نهاد متولی برای این 
حوزه وجود ندارد ؟ این ها مــواردی است که باید به آن 
توجه کرد . از سوی دیگر بیشترین ضربه ای که امروز در 
عرصه جهانی اقتصاد زعفران ایران را تهدید می کند ، 
عوامل سیاسی است به طوری که کشور هایی مانند آمریکا  
در سال های اخیر زعفران ایران را با  بیش از 350 تن 
تولید  تحریم کرده اند اما در مقابل زعفران افغانستان را با 
ظرفیت 10 تن تولید خریداری می کنند . این ها مواردی 
است که ما باید برای آن چاره جویی کنیم . در غیر این 

صورت دیر یا زود بازارمان را از دست خواهیم داد . 

تولید 90 درصد زعفران جهان توسط ایران
در آمد فقط یک بیستم!

عصاره: کشور هایی مانند 
اسپانیا  ، چین، آلمان و 

بسیاری از کشور های دیگر 
سال هاست زعفران ایران را 

به صورت فله ای خریداری 
اما مجدد با بسته بندی 

های شکیل و مناسب به نام 
خودشان به بازار عرضه می 

کنند

رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره(  با بیان این که بسته 
حمایتی 200 هزار تومانی میان دو میلیون و 70 هزار 
خانوار تحت پوشش کمیته امداد توزیع شد ، گفت: دولت 
در حال ارزیابی توزیع بسته حمایتی است و قرار است تا 
پایان سال چند نوبت این بسته حمایتی برای قشرهای 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی توزیع شود ضمن 
این که دولت 9 هزار میلیارد تومان بودجه برای این موضوع 

اختصاص داده است.
به گــزارش ایسنا، پرویز فتاح  افــزود: این بسته ها برای 

قشرهای تحت پوشش به صــورت پلکانی تعریف شده 
است که برای خانوار تک نفره 100 هزار تومان، دو نفره 
150 هزار تومان ،سه نفره200 هزار تومان، خانوار چهار 
نفره 250 هزار تومان و پنج نفره و بالاتر 300 هزار تومان 
است لذا متوسط قیمت این بسته همان 200 هزار تومان 
می شود. فروشگاه های معتبر کشور مجری توزیع بسته ها 
هستند که اتکا، افق کوروش، سپه و تعاونی های روستایی 

و تعدادی دیگر از این جمله اند.
وی با بیان این که رقم اعلام شده به صورت نقدی قابل 

وصول نیست اظهار کرد: این مبلغ روی کارت یارانه شارژ 
می شود و حتما باید خرید انجام شود که برای سبد کالای 
حمایتی و خوراکی و اغذیه است که گوشت، مرغ، برنج، 
روغن و حبوبات را در برمی گیرد که به تناسب نیاز خانواده 
قابل خرید است. وی ادامه داد: عجله ای برای ازدحام و 
مراجعه وجود ندارد و سقف زمانی برای منقضی شدن 
اعتبار تعیین نشده است. همچنین لازم نیست حتما در 
یک نوبت خرید انجام شود، این مبالغ در چند نوبت قابل 

خریداری هستند.

فتاح با بیان این که در مرحله اول اولویت با مددجویان 
بهزیستی و کمیته امداد است گفت: این که چند نوبت باید 
تا پایان سال پرداخت شود؟ هنوز مشخص نیست و دولت 
در حال ارزیابی است اما نظر رئیس جمهور این است که 
بسته ها تا پایان سال برای تحت پوشش ها در چند نوبت 
شارژ شود. رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( درباره 
قیمت بالای اقلام و رایزنی برای در نظر گرفتن تخفیفاتی 
در فروشگاه ها اظهار کرد: توافق در سطح کلان صورت 

گرفته که اقلام تا 20 درصد نسبت به بازار ارزان تر باشد.

 فتاح: 2 میلیون خانوار تحت پوشش کمیته امداد بسته حمایتی دریافت کردند

وزیر علوم:ارز فرصت  مطالعاتی سال آینده حذف نمی شود

وزیر علوم با بیان این که انتظار داریم بودجه دانشگاه ها و مراکز پژوهشی در سال 98 حداقل 60 درصد افزایش یابد،  گفت: 
ارز مورد نیاز دانشجویان و استادان متقاضی فرصت های مطالعاتی در سال آینده حذف نخواهد شد.دکتر منصور غلامی در 
گفت وگو با ایسنا بر توجه و نگاه ویژه در تدوین بودجه دانشگاه ها و پژوهشگاه ها در بودجه سال آینده تاکید کرد و افزود: بودجه 
98 این مراکز باید با نگاه ویژه ای از سوی دولت و مجلس تدوین شود و چندین موضوع مورد توجه قرار گیرد، اول این که بودجه 
مربوط به هزینه های مصرفی، تجهیزات، مواد آزمایشگاهی و مواردی را که در توسعه زیرساخت ها لازم است در این مراکز 
محقق شوند افزایش دهند.وی با تاکید بر این که ارز مورد نیاز دانشجویان و استادان متقاضی فرصت های مطالعاتی در سال 
آینده حذف نخواهد شد،  گفت: سعی می کنیم ارز مورد نیاز فرصت های مطالعاتی در سال آینده تامین شود و حداقل از نظر 

تعدادی در سال 98 بتوانیم به اندازه امسال دانشجو و استاد برای فرصت مطالعاتی اعزام کنیم.

جهرمی:موضوع پیوستن  ایران به بیانیه جهانی امنیت سایبری در دست بررسی  است 

وزیر ارتباطات با تاکید بر موضع ایران در استفاده صلح آمیز از فضای سایبری، گفت: در حال بررسی بیانیه سایبری پاریس برای 
پیوستن به آن هستیم.به گزارش  مهر، آذری جهرمی در شبکه اجتماعی توئیتر درباره دلایل نپیوستن ایران به »بیانیه پاریس 
برای اعتماد و امنیت در فضای سایبری« که از سوی یکی از کاربران مطرح شده است، گفت: همواره موضع  ما، تاکید بر استفاده 
صلح آمیز از فضای سایبری و حفظ امنیت جهانی بوده که در تمامی حضورهای ما در مجامع بین المللی مشهود است.وی 
افزود: همانند سایر کشورها، درحال بررسی این پیشنهاد درکنار دیگر ابتکار عمل های خود هستیم.به تازگی فراخوانی درباره 
اعتماد و امنیت در فضای سایبر از سوی رئیس جمهور فرانسه در مجمع صلح پاریس پیشنهاد شد که با هدف وضع مقرراتی 
جهانی برای جلوگیری از گسترش جنگ افزارها و حملات سایبری بوده است.در این بیانیه نام ایران، آمریکا، روسیه، چین 

و کره شمالی در میان امضا کنندگان دیده نمی شود و 51 کشور از جمله ژاپن، قطر، امارات و ... این بیانیه را امضا کرده اند.

  دومین همایش سواد رسانه ای و اطلاعاتی که با موضوع 
»خانواده« با حضور استادان دانشگاهی و کارشناسان رسانه 
از 19 آبان ماه در سالن همایش های وزارت ارشاد آغاز شد   
طی آیینی به کار خود پایان داد و از  بنگاه رسانه ای آخرین خبر 
و روزنامه خراسان   به دلیل فعالیت های ویژه در انتشار اخبار 
گزارش های مرتبط با حوزه رسانه،   تقدیر شد.به گزارش  
ایرنا، این همایش با محورهای »سواد رسانه ای و اطلاعاتی، 
خانواده و توانمندسازی«، »سواد رسانه ای و اطلاعاتی، 
خانواده و سبک زندگی«، »سواد رسانه ای و اطلاعاتی، 
خانواده و آموزش« و »سواد رسانه ای و اطلاعاتی، خانواده، 
دین و اخلاق« برگزار شد. در آیین پایانی این همایش مقاله 
های برتر معرفی و پس از قرائت بیانیه هیئت داوران پنج 
فیلم برگزیده جشنواره فجر سال گذشته با موضوع سواد 
رسانه ای با عناوین »خجالت نکش«، »اتاق تاریک«، »به وقت 

شام«، »جشن دلتنگی« و »لاتاری« را شایسته تقدیر  شناخته 
شد و از این میان فیلم »جشن دلتنگی« به عنوان منتخب 
داوران به تهیه کنندگی علی قائم مقامی و کارگردانی 
پوریا آذربایجانی تقدیر شد.دبیرکل دومین همایش سواد 
رسانه ای و اطلاعاتی در آیین اختتامیه این همایش گفت: 
از ابتدای امسال توفیق داشتیم سه کارگاه در حوزه سواد 
 رسانه ای و کسب و کارهای فرهنگی دیجیتال برگزار کنیم.
افراسیابی افزود: سواد رسانه ای پنج لایه دارد، رژیم و شیوه 
مصرف این نوع سواد بیشتر از سایر رشته ها مختص مخاطب 
است و بیشتر در مقطع ابتدایی کاربرد دارد چون عادت 
واره های مصرف در این دوره شکل می گیرد.وی افزود: 
بحث تفکر انتقادی و قدرت »نه« گفتن از جمله آموزه های 
این سنین است و به عبارتی اخلاق کاربردی را پرورش می 
دهد.اتخاذ رویکرد ویژه در این بخش به سوی انجمن اولیا و 

مربیان لازم است.چون در تربیت باید هم سویی وجود داشته 
باشد.آموزش کودک بدون آموزش والدین موثر نخواهد بود.

افراسیابی گفت: پس از این ها می رسیم به این که دانش آموز 
مقطع متوسطه قدرت تجزیه و تحلیل و اقناع را یاد بگیرد و 
پس از تولید محتوای سالم و ایمن در بالاترین نقطه سواد 
رسانه ای قرار گیرد.وی محتوای کارگاه های آموزشی برگزار 
شده از ابتدای امسال را در جهت این آموزش ها اعلام کرد و 
افزود: در این سه روز همایش هم کارگاه های مرتبط و نشست 
هایی با محوریت تجربه نگاری در حوزه سواد رسانه ای برگزار 
شد که طی آن حدود 60 مقاله در پنل های تخصصی مختلف 
ارائه شد.افراسیابی گفت: ما امروز نیاز به مخاطب شناسی 
و مخاطب سنجی داریم.تمام مشکلات ما با تربیت یک نسل 
مسئول حل می شود که این به دست معلمان تحقق پذیر 
است.گزارش خراسان حاکی است، رسانه آخرین خبر 

فراگیرترین رسانه   در فضای مجازی است که توانسته گوی 
سبقت را از رقبای فارسی زبان خود برباید. رسانه آخرین 
خبر اکنون طی پنج سال فعالیت خود با 15 میلیون کاربر 
و هشت میلیون کاربر فعال در وب سایت ها و اپلیکیشن 
ها و شبکه ها ی مجازی همچون اینستاگرام و تلگرام  

فعالیت می کند. 

تقدیر از روزنامه خراسان و »آخرین خبر« در دومین همایش سواد رسانه ای 


